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چراغی که خاموش نشد
شکست تحریم جشنواره

 جشنواره ای که
بوی انقلاب می دهد

جشــنواره فیلم فجر 
کــه در رویداد هــای 
فرهنگی کشور نقش 
قله را ایفــا می کند، 
امسال هم با صلابت 

آغاز شــد و جذاب تــداوم یافت و پرشــور به 
پایان رســید. در این یادداشــت به ابعادی از 
استقبال اهالی هنر و رسانه و ناکام ماندن پروژه 
سالن های خالی بدخواهان فرهنگ و هنر ایران 

اسلامی پرداخته شده است:
الف- حاسدان ایران اســلامی؛ حتما جنبش 
اعتراضی فرانسوی ها را به خاطر دارید، آنجا که 
»جلیقه زردها« به خیابان های پاریس و دیگر 
شهرهای فرانســه آمدند و تعداد بازداشتی ها 
آنچنان نجومی بــود که بنا بــه اظهار پلیس 
فرانســه تنها در یک روز از ایــن اعتراضات، 
142هزار نفر دســتگیر و زندانی شــدند. اما 
جشنواره کن در فرانسه همچون سابق برگزار 
شد. آنجا کســی از تحریم و شرکت نکردن در 
فستیوال ســخنی نگفت! اما برخی وابستگان 
به آن سوی مرزها و حاســدان ایران اسلامی 
به واســطه رســانه های معاند، بدون توجه به 
آرامش و امنیت مثال زدنی کشور و برگزاری 
باشکوه فســتیوال وطنی در دهه فجر، در پی 
تحریم جشنواره چهل و یکم فیلم فجر بودند. 
جالب اینکه ایرج رحمانی بازیگر فیلم »آنها مرا 
دوست داشتند« می گوید: »حدود ۷۰ درصد 
افرادی که جشنواره را تحریم کردند، دوتابعیتی 
هســتند و نمی خواهند در این کشور زندگی 

کنند.«
ب-هنرمندان منصف؛ در ایــن بین برخی از 
چهره های ســینمایی ضمن دفاع از برگزاری 
جشنواره چهل و یکم اذعان کردند که صحبت 
از تحریم جشــنواره آدرس غلط دادن است، 
تاجایی که مهدی فخیم زاده، بازیگر ســینما 
و تلویزیون، در دومیــن روز از چهل و یکمین 
دوره جشــنواره در پردیس ملــت تأکید کرد 
که »جشــنواره فیلم فجر چراغ نفتی نیست 
که به این راحتی و با یک فوت خاموش شــود. 
سال هاســت که این فســتیوال برپاســت.« 
همچنین رضا کیانیان بازیگر نام آشنای کشور 
در مصاحبه ای با ســتاد خبری جشنواره فیلم 
فجر اعلام کرده بود که »من جشنواره را تحریم 
نمی کنم مثـل دوران 88کـــه تلویزیـون را 
تحریـم نکـــردم. چـون تلویزیـــون بـرای 

ماسـت و آن را تحریـم نمی کنم.«
ج-اســتقبال از جشــنواره؛ اکران فیلم های 
چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر در روزهای 
برگزاری سبب رونق ســالن های سینما شد. 
تاجایی که محمــد مهدی اســماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که از جشــنواره فیلم فجر استقبال 
فوق العاده خوبی صورت گرفت. در تأیید این 
اظهارات باید استقبال تماشاگران در استان ها را 
نیز اضافه کرد و استقبال مخاطبان شهرستانی 
در گوشه و کنار کشــور از فیلم های جشنواره 
فیلم فجر امسال هم یکی از ویژگی های آن بود.

سرانجام اینکه به اهالی سینما که در جشنواره 
حاضر شدند و با تمام توان به خلق یک رویداد 
مهم فرهنگی یاری رساندند، یک سیمرغ ویژه 
اهدا کرد، چــرا که با وجود حمــلات بزدلانه 
رسانه ها و ایادی دشمنان ایران اسلامی، پا پس 
نکشیدند و چراغ جشــنواره چهل و یکم فیلم 

فجر روشن ماند.
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سینما متروپل، برگزیده فجر ۴۱
جشنواره چهل و یکم فیلم فجر به ایســتگاه پایانی رسید و در محل سالن 

همایش های برج میلاد مراسم اختتامیه این دوره از جشنواره برگزارشد

سایه مرغ پیشکشی
چند برش از سیاحت سیمرغ در ساحت سینمای ایران

یکی از متفاوت ترین ادوار جشنواره با معرفی فیلمسازان 
تازه نفس و درخشش کارگردانان با تجربه به کار خود خاتمه داد 

 فجر ۴۱ 
در ایستگاه پایانی

چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر به پایان راه رسید. قطار فجر نقطه پایانی ایستگاه چهل و یک را هم تجربه 
کرد و برگزیدگانش در مراسمی که شب گذشته در برج میلاد برگزار شد، رونمایی شدند.

 این پایان یکی از ادوار منحصر به فرد فیلم فجر بود؛ جشــنواره ای که به نظر می رسد وارد دوره تاریخی 
تازه ای شده و چه در رویکرد و سیاستگذاری و چه در شــیوه برپایی، تجربه کاملا متفاوتی را پشت سر 
گذاشت؛ جشــنواره ای که یکی از جوان ترین ادوار فجر بود و حضور فیلمسازان تازه نفس در آن به لحاظ 
آماری، اگر نگوییم بی سابقه، کم سابقه بود . هر چند در نهایت داورانش جوایز مهم فیلم و کارگردانی را به 
فیلمسازان با تجربه دادند. فجر امسال محلی برای معرفی کارگردان های تازه نفس و مجالی برای درخشش 
چند فیلمساز با تجربه بود. در پایان جشنواره کم نبودند افرادی که اعتقاد داشتند »سینما مترو پل « بهترین 
فیلم محمد علی باشه آهنگر و »غریب« بهترین اثر محمد حسین لطیفی است. جشنواره چهل و یکم فجر 
در حالی به کار خود خاتمه داد که در فیلم هایش نشانه هایی آشکار از کوشش فیلمسازان برای رسیدن به 
تصویری تازه؛ قابل مشاهده بود؛ فیلم هایی که در طول ۱۰ روز به نمایش درآمدند و حاصل تلاش طیف های 
مختلف سینماگران را به نمایش گذاشتند؛ از ملودرام تا تریلر و از درام اجتماعی تا سینمای دفاع مقدس. 
آنچه در جشنواره امسال به نمایش درآمد خوب یا بد، درخشان یا ضعیف، مبین بخشی از کارنامه سینمای 
ایران بود . سینمایی که به شهادت فجر چهل و یکم، همچنان به راه خود ادامه خواهد داد، حتی اگر شرایط، 
دشوار و وضعیت، پیچیده و آینده، مبهم باشد. جشنواره چهل و یکم را به خاطر می سپاریم با فیلم هایی که 
دیر هنگام معرفی شدند، داورانی که در انتهای جشنواره اسامی شان رسانه ای شد و شور و احساس و هیجان 
و تاثر رئیس سازمان سینمایی در شب اختتامیه اش که نشان از به منزل نشستن باری سنگین و به انجام 

رسیدن ماموریتی دشوار داشت. جشنواره چهل و یکم ماموریت غیرممکنی بود که ممکن شد.

سر آغاز
امیرخدادادهمدانی

دبیرگروه فرهنگ 

حرف های 
روی سن2

محمد خزاعی 
 رئیس سازمان سینمایی 

بســیار مفتخــرم در 
روز ملــی جمهوری 
اســلامی ایران و آغاز 
سال جدید سینمایی 
کشــور در مراســم 

اختتامیه جشنواره  چهل ویکم فجر در خدمت 
شــما هســتم. به لطف خدا، اهالی رســانه، 
بعضی ســینماگران جمهوری اسلامی ایران 
و هنرمندان کشــورهای مختلف و منطقه ای 
جشنواره امسال با شــکوه تر از سال های قبل 

برگزار شد.
خداراشاکرم که توفیق خدمت به چنین مردمی 
را به مــن اعطا کرد. حضــور نیروهای جدید، 
جوان، خلاق، نگاه جدی به شهرســتان ها که 
همه سینمای ایران، تهران نیست، مشکلات 
مردم سراســر ایــران و حضور فعــال بانوان 
سینماگر و از همه مهم تر مضامینی با نشاط، 

ازجمله اتفاقات خوب امسال بود. 
ما در حوزه خارجی میزبان بالغ بر 1۰۰مهمان 
خارجی هســتیم کــه بیانگر این اســت که 
ســینمای ایران مورد توجه آنان است. امروز 
من در جشنواره ای حضور پیدا کردم که بوی 
انقلاب می دهد و سالیان سال به عنوان فیلمساز 
و تهیه کننده در جشــنواره بودم و هر ســال 
نگران برگزاری آن بودم اما امســال من هیچ 
نگرانی ندارم. امروز من دست تک تک مردم را 
می بوسم که در راهپیمایی شرکت کردند و در 
سالن های نمایش حضور داشتند.  مردم ما بعد 

از 4 ماه تبلیغات در راهپیمایی شرکت کردند.

محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی:
امــروز مــردم ایران 
حماســه ای بزرگ را در 
بهــار انقلاب اســلامی 
پدید آوردنــد. ایام ماه 
رجب را تبریک می گویم 
و امیــدوارم از برکات 
این ماه همــه حاضران 
جمع برخوردار باشــند.
جشنواره  خداراشاکرم 
چهل ویکم فجــر با این 
شــکوه و اســتقبال به 
پایانــی خودش  منزل 
می رســد. دوستان من 
دوران پرُتلاشی را پشت 
سر گذاشتند. من از همه 
افراد ازجمله کارگردانان، 
تهیه کنندگان، هیأت های 
و  اســتادان  داوری، 
هنرمنــدان برجســته 
ســینمای  عوامــل  و 
ایران بــرای حضور در 
رویداد فجــر قدردانی 
ه  ر ا جشــنو . می کنم
ویژگی های  چهل ویکم 
منحصر به فردی داشت و 
نخستین آن ادای دین به 

ساحت هنری ایران بود. 
فیلمسازان عزیز در این 
جشنواره از نقاط مختلف 
ایران و این ســرزمین 
افتخارآمیز که جای جای 
آن پر از عناصر فرهنگی 
و هنری اســت، حضور 
داشــتند؛ از سیستان و 
بلوچستان، شمال، جنوب 
و... عدالت فرهنگی که 
سردســت گرفته بودیم 
در این دوره خود را نشان 
می دهد. خوشــحالم که 
امروز به گواه همه ناظران 
و دلســوزان ما در این 
ایســتاده ایم،  جایگاه 
البته به این میزان راضی 
نیستیم و همه باید تلاش 
کنند که هــر روز عیار 
سینمای ایران بالا برود.
جشــنواره باید زایش 
داشته باشد و الحمدلله 
ایــن جشــنواره از این 

عنوان برخوردار بود.
 مــن لازم می دانــم از 
رئیس جمهور  شــخص 
که برای نخستین بار در 
جشــنواره فجر حاضر 
شــد و در کنار مردم به 
 تماشــای فیلم نشست،

قدردانی کنم. 
همچنیــن لازم می دانم 
از اعضــای هیأت دولت 
به ویژه رئیس ســازمان 
شهردار  صداوســیما، 
تهران، وزیــر آموزش و 
پرورش، نهادهای مردمی 
و همه کسانی که در تولید 
فیلم فعال هستند، تشکر 

کنم. 
جشنواره فجر، رویدادی 
ســینمایی و متعلق به 
مردم و انقلاب اســلامی 
است. از ابتکار دوستان 
در برگــزاری همزمان 
جشــنواره فیلم فجر در 
حوزه ملــی و بین الملل 
قدردانــی می کنــم. ما 
میزبــان مهمانان زیادی 
از کشــورهای مختلف 
بودیم، همه حاضر شدند 
و در کنــار زنان و مردان 
سینمای ایران ایستادند. 
از همه کسانی که در بخش 
بین الملل در این تجربه با 
ما همراه بودند قدردانی 
می کنم و امیدوارم شاهد 
رشد بیشــتر آن باشیم. 
اتفاق مهم جشــنواره 
امســال بر پایــه امید، 
اخلاق و آگاهــی بود و 
تمامی 24فیلمی که به این 
بخش رسیدند، به جامعه 
ایرانی باامید و بااستعداد 
توجه کردند. ســینمای 
ایران به عنوان مهم ترین 
عنصر فرهنگی در جهاد 
تبیین رهبر انقلاب باید 
و  امیدبخشی  عهده دار 
فضایل اخلاقی در جامعه 
ایرانی باشد. من از همه 
مردم بزرگــوار، اهالی 
فرهنگ و هنر که با این 
استقبال و شکوه جمع را 
گرم کردند و تمام کسانی 
که پشــت در جشنواره 
ماندنــد و نتوانســتند 
در ســالن حضور پیدا 
کنند، قدردانی می کنم. 
برای همــه مردم آرزوی 

سربلندی دارم.

حرف های روی سن

جشنواره فجر  
 متعلق به مردم

و انقلاب اسلامی 
است 
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